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علیرضا نادعلی؛ سخنگوی شورای شهر تهرانیادداشت

 پاسداشت زبان فارسی
ضرورت یک عزم ملی

حال و هوای اردیبهشت با ادبیات فارسی 
پیوند خورده اســت؛ نخســتین روزش 
ســعدی را به یادمان می آورد، نیمه اش 
روز شیراز است؛ شــهر حافظ و آخرین 
روزهایش یادآور عظمت و بزرگی فردوســی است که الحق 
پاسدار اول و بزرگ زبان فارســی بود، از این رو بامسماترین 
انتخاب برای روز زبان فارســی محســوب می شود. پیش تر 
۲۵اردیبهشت تنها به عنوان روز بزرگداشت حکیم ابوالقاسم 
فردوسی شناخته می شد اما در ســال های اخیر با تصمیم 
درست و بجای شورای عالی انقلاب فرهنگی، »پاسداشت زبان 
فارسی« نیز به آن افزوده شد تا ضمن تجلیل از کار سترگ 
حکیم فردوسی به عنوان احیاگر زبان فارسی، اهمیت این زبان 

شیرین بیش از پیش مورد توجه و تأکید قرار گیرد.
در اهمیت زبان فارســی همین کافی اســت که از 10شاعر 
برجسته تاریخ جهان، حداقل ۵نفر آنان به زبان فارسی آثار 
خود را سروده اند. زبان فارسی، سند هویت تاریخی و ملی ما 
ایرانیان است و با این زبان تفاهم و همبستگی ملی به وجود 
می آید. نگاهی به کشورهای پیرامونی که هرکدام به نحوی از 
یک زبان ملی تاریخی نابرخوردار بوده اند نشان می دهد که 

فردوسی چه کار کارستانی برای این سرزمین کرده است.
نگهداشت زبان فارسی به عنوان یک وظیفه برای حفظ اصالت، 
هویت و فرهنگ ایرانی اسلامی، امروزه موضوعی تثبیت شده 
و بدیهی اســت؛ موضوعی که با حساسیت و جدیت در همه  
ارکان سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و علمی کشور مورد وفاق 
قرار گرفتــه و در صدر آن توصیه هــا و منویات رهبر معظم 
انقلاب است که بارها بدان تأکید کرده اند. حقیقت آن است 
که در باب زبان پارسی مسئله تنها بر سر زبان نیست، زبان 
معبری برای انتقال فرهنگ و اندیشــه است و این کلمه ها 
هستند که فرهنگ و هویت و فکر ما را نگاهداری می کنند. 
اگر امروز کلمات ما در مســیر زبان های بیگانه قربانی شود، 
بی تردید صدمه و لطمه ای بزرگ در انتظار فرهنگ و هویت 

تاریخی و ملی مان خواهد بود.
در روزگار معاصر، چه در حوزه  رسمی و چه در حوزه  عمومی، 
مغرضانه و یــا از روی ناآگاهی آســیب هایی متوجه زبان و 
ادبیات فارســی شــده  که زنگ خطر را برای این فرهنگ و 
زبان تاریخی به صدا درآورده است. مظاهر ساده این اتفاق را 
از تغییر در ادبیات روزمره  نســل های جوان تر تا فضا و منظر 
شــهری می توان به وضوح و به کرات دید. کســب وکارهایی 
که نام های خارجی،  انگار باکیفیت تر جلوه شان می دهد، تا 
تبلیغات محیطی  که گویی بدون مظاهر کلامی و تصویری 
بیگانه جلب توجه نمی کنند. شاید بعضی عرصه های کلان را 
به الزام و به اجبار آیین نامه ها و نظارت های سختگیرانه توانسته 
 باشیم همچنان از این آسیب دور نگه داریم اما روند عمومی 
جامعه، در یک بی تفاوتی هشــداردهنده، راه خود را می رود 
و یا صریح تر اینکه، بی راهه  خود را. لذا به نظر می رسد عزمی 
جدی تر از آیین نامه ها و دستورالعمل ها نیاز است. پر بی راه 
نیست که باقی  ماندن در ســپهر رقابت با زبان های بیگانه، 
علاوه بر رویکردهای سلبی نیاز به ایجاب و ایفاد شیرینی و 

غنای زبان فارسی نیز دارد.
با گذشــت نزدیک به 3دهه از تصویب و ابــلاغ قانون منع 
استفاده از عنوان ها و اصطلاحات بیگانه، بیشتر دستگاه ها به 
این وظیفه قانونی مستقیم یا غیرمستقیم، کم توجه یا بی توجه 
بوده اند و بیشتر اقدام های انجام شده   مربوط به سال های اخیر 
بوده است. این در حالی است که قانون ممنوعیت به کارگیری 
اسامی، عناوین و اصطلاحات بیگانه بیش از۲دهه پیش در قوه  
مقننه به تصویب رسیده و قوه مجریه نیز آن را اجرایی کرده 
 اســت اما در عمل حتی در عرصه های فرهنگی و اجتماعی، 
پاسداشت زبان فارسی آنگونه که غایت مطلوب مقنن اساسی 
در اصل1۵ بوده، به نحو مطلوبی تأمین نشــده  است. وجود 
عناوین بیگانه پراکنده در سردرها، پوسترها، فضاهای داخلی 
کسب وکارها، فضای مجازی و نیز فضاهای علمی و تخصصی 
به گونه ای که بعضا در مکاتبات اداری نیز رد پایشان آشکار 
می شود، همه نشانه های بارز هجمه زبانی و فرهنگی به زبان 
فارسی است و تنها راه برون رفت از این موضوع نهادینه  کردن 
آن در اذهان مردم و آگاهی دادن به آنان با یک برنامه  جامع 
و گسترده و چندوجهی است، به گونه ای که به یک فرهنگ و 
عادت مطلوب تبدیل شود. در چنین مقابله روزافزونی، ناگزیر 
به فرهنگسازی و تعالی تمامی ظرفیت های زبانی، این گنج 
تمام نشدنی مقدم بر هر اقدامی است شهرداری ها و به ویژه 
شهرداری تهران به عنوان مهم ترین نهاد مدیریت شهری که 
نقطه پربسامد تعامل مردم و حاکمیت نیز به شمار می روند، 
در صدر نهادهای عمومی قرار دارند که پاسداشت زبان فارسی 

را باید با اراده ای جامع و مانع پی بگیرند. 
شهرداری ها نباید تنها به مجموعه ای کنترل گر برای اعمال 
خشک قوانین و پلیس زبانی تقلیل پیدا کنند، بلکه اصولی تر 
و درست تر آن  اســت که علاوه بر وظایف نظارتی، با اجرای 
برنامه ها و مشوق هایی خلاقانه تمایل و مشارکت شهروندان 
و صاحبان کسب وکار را در این کارزار ملی ایجاد کند. ارتقای 
دانش عمومی شــهروندان درباره  ضرورت زبان فارســی، 
برگزاری رویدادها و برنامه های فرهنگــی، هنری و علمی، 
تولید محتوای خلاقانه با استفاده از ظرفیت های بالقوه زبان 
فارسی، سیاســت گذاری و برنامه ریزی برای ارتقای فرمی و 
روزآمدکردن رسم الخط فارسی در بسترها و زیرساخت های 
فناوری محور و آشتی نسل جدید با ظرفیت های پویای زبان 
فارســی، می تواند از مهم ترین رئوس و ســرفصل های این 

جنبش عظیم ملی باشد.
اگرچه در زمینه پاسداشت زبان فارسی اقدام های مناسبی 
در ۲حیطه نهادسازی )مانند فرهنگستان زبان و ادب فارسی 
و شورای هماهنگی پاسداشت زبان فارسی( و قانون گذاری 
انجام شده است، اما در بعد اجرا )اقدام های اجرایی، ضمانت 
اجرا و نظارت بر اجرا( چالش و ضعف جدی وجود دارد و به نظر 
می رسد لازم است تا تمامی ســازمان ها و نهادهای ذیربط 
ضمن همکاری بیشتر با شورای هماهنگی پاسداشت زبان 
فارسی، در راســتای حفظ و صیانت، توجه و اهتمام ویژه ای 

داشته باشند.

۳۴ هکتار از اراضی پایتخت آزاد شد
ســرهنگ ســیدهادی موســوی، فرمانده یگان حفاظت شــهرداری تهران: ۳۴هکتــار از زمین هــای تهران که 
به صورت غیرقانونی تصرف شده بودند، آزاد شدند. همچنین یگان حفاظت با جمع آوری ۴۱هزار و ۷۴۱نفر از 

متکدیان پایتخت تمرکز ویژه ای بر این موضوع داشت.

ایجاد ۳۰هزار فضای پارک حاشیه ای در ۳ منطقه شهر
شهریار افندی زاده، مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری تهران: در پایان سال ۱۴02 قراردادی با 
یکی از شرکت ها بسته و منجر به این شد تا فضاهای منطقه یک، ۴ و ۵ تهران که حدود ۳0هزار فضای پارک 

است را با یک برنامه مناسب ساماندهی کند.

صفحه آرا: علی کاظمی

تغییر کریدور هوایی و کاهش تراکم املاک شهروندان
چندی پیش حبیب کاشانی بازدیدی از این شهرک داشت. او می گوید: مردم 
شهرک کاظمیه براساس طرح تفصیلی می توانند ۵طبقه ساختمان بسازند؛ 
اما مسئولان فرودگاه با تایید قوه قضاییه نیز می گویند که چون کریدور هوایی 
تغییر یافته است، مردم 3طبقه بیشتر نمی توانند بسازند.  این عضو شورای 
شهر به ساخت وسازهای انجام شده در این شهرک در بازه های زمانی  مختلف 
اشاره کرد و افزود: ممکن اســت اتفاق جدیدی افتاده باشد؛ اما ساکنان در 
گذشته ۵ تا 7طبقه ملک ساخته اند. عمده ساکنان کارگر و کارمندند و شاید 
بخواهند طبقات اضافی برای فرزندان خود بســازند. وزارت راه متولی طرح 
تفصیلی جدید است. در شــهرداری اگر می خواهیم طرحی را توسعه دهیم 
مبلغی را می پردازیم. اگر شرکت فرودگاه ها به آن شهرک نیاز دارد چرا منافع 

مردم را سلب می کند؟ 

رفتار سلیقه ای و تضییع حقوق شهروندان
پوریافر با اشاره به اینکه اخیرا موضوع را با شهردار تهران نیز در میان گذاشته 
است و از کمیته حقوقی شــورا نیز می خواهد موضوع را پیگیری کند، ادامه 
داد: ساختمان هایی که نزدیک ترند نباید ساخته می شدند؛ اما مشکلی برای 
ســاختمان های دورتر وجود ندارد. نمی توان رفتار سلیقه ای داشت؛ چراکه 

طرح تفصیلی وجود دارد و مردم تقاضا می کنند که براســاس قانون عمل 
شود تا به حقوق خود برسند. قرار شده شورا و شهردار تهران کمک 

کنند تا مردم از گرفتاری خارج شوند.  بسیاری از پلاک ها از 
سال های گذشته حتی تا 7طبقه توانسته اند ساخت وساز 
داشته باشــند؛ اما یکباره فرودگاه با دادستانی به توافق 
رسیده اســت که این مانع را بر ســر راه مالکانی که در 
سال های اخیر قصد نوسازی ملک را داشتند ایجاد کند. 

چند ابهام در اقدام جدید فرودگاه مهرآباد
چند ابهام بزرگ پیرامون این موضوع وجود دارد و آن این است که مگر ملاک 
نوسازی بافت فرسوده طرح تفصیلی نیست؟ اگر ساخت وساز جدید در طبقات 
۵ تا 7 برای حریم فرودگاه مشکل آفرین است، چرا پیش از این مشکل زا نبوده 
است؟ حتی عجیب تر این است که اگر بالارفتن ملکی تا ۵طبقه مشکل آفرین 
می شود، چرا ملک ۵طبقه ای که در مجاورت پلاک های فرسوده فعلی قرار 
دارد مشکلی ایجاد نمی کند؟ همچنین اگر فرودگاه در سال های اخیر متوجه 
شده است که به اراضی نزدیک کریدور هوایی خود نیاز دارد، چرا به جای ایجاد 

مانع در نوسازی بافت، اقدام به تملک پلاک های فرسوده نمی کند؟ درواقع 
می توان اینطور عنوان کرد که این موضــوع به معنای واقعی تضییع 

حقوق شهروندان است و برهمین اساس مدیریت شهری تصمیم 
دارد برای بازپس گیری حق اهالی این شهرک اقدام کند. 

طرح تفصیلی اجازه ساخت تا 5طبقه را داده است
شهردار منطقه۲1 در این خصوص می گوید: شهرک کاظمیه جنب فرودگاه 
مهرآباد قرار دارد و به استناد بخشنامه داخلی و استانداردهای خودشان انتظار 
دارند ارتفاع در اطراف فرودگاه رعایت شود. محمدرضا پوریافر تأکید می کند 
که شهرداری برای صدور پروانه براساس طرح تفصیلی و طرح جامع شهری 
عمل می کند و براساس طرح تفصیلی اجازه ساخت ۵طبقه داده شده است.  او 
با اشاره به اینکه مسیر تصویب طرح تفصیلی مشخص است، ادامه داد: بسیاری 
از دستگاه ها درباره این طرح برای تصویب نظر دادند. متولی امر طرح جامع 
شهری وزارت راه و شهرسازی است که خود فرودگاه نیز جزو مجموعه های 
همین وزارتخانه محسوب می شود و در زمانی که طرح تفصیلی تصویب شده، 
تمام بررســی های کارشناسی انجام شده اســت و تعیین کرده اند که مردم 

می توانند تا ۵طبقه بسازند. 

نارضایتی شهروندان از عدم اجازه ساخت وساز 
پوریافر با بیان اینکه طی 3سال گذشــته دادستانی فرودگاه پیگیری کرده 
که شهرداری پیش از صدور مجوز برای ساخت وساز باید استعلام پلاک را 
دریافت کند، افزود: دادســتانی ورود جدی کرده که بعد از استعلام، ملکی 
تا ۲طبقه و ملکی دیگر تا 3طبقه می توانند بســازند که این موضوع مغایر 
با طرح تفصیلی است و نارضایتی شــدیدی را برای شهروندان به وجود 
آورده است؛ چراکه مردم می گویند ۲طبقه صرفه اقتصادی ندارد 
و سرمایه گذار وارد عمل نمی شود.  شهردار منطقه۲1 با 
اشاره به اقدامات صورت گرفته توسط مدیریت شهری، 
گفت: مکاتباتی را با معاون وزیر راه وشهرسازی داشتیم 
و از صداوسیما هم خواســتیم نسبت به دفاع از حقوق 
شهروندان وارد عمل شود. همچنین جلساتی با معاون حقوق عامه دادستان 
کشور داشتیم و شهردار تهران را در جریان این موضوع گذاشتیم تا از سطوح 
بالاتر اقدام کنند. علاوه بر این اعضای شورای شهر تهران برای پیگیری آن 

اقدام خواهند کرد. 

 لزوم تملک ملک شهروندان
 یا پرداخت ضرر و زیان توسط فرودگاه

به گفته شهردار منطقه۲1، طبق قانون اگر حقوقی از کسی ضایع شود، باید 
حق او به طور کامل داده شــود؛ بنابراین این املاک یا باید توســط فرودگاه 
تملک شود یا فرودگاه باید ضرر و زیان عدم ساخت طبقات اضافی را به مالکان 
بپردازد؛ درحالی که فرودگاه قصد پس دادن این حق شهروندان را ندارد 
و مدعی است که ابتدا فرودگاه بوده و بعد شهروندان ساکن شده اند؛ 
درحالی که باید گفت طرح تفصیلی از سال های گذشته اجازه 

ساخت تا ۵طبقه را داده است. 

مکاتباتی را با معاون 
وزیر راه وشهرسازی 

داشتیم و از 
صداوسیما هم 

خواستیم نسبت به 
دفاع از حقوق 

شهروندان وارد عمل 
شود

صدای پرواز و فرود هواپیما سال هاســت 
که با زندگی شان عجین شده. دیگر عادت 
کرده اند که وقتی خانه هایشان لرزید، نه 

خبری از زلزله است و نه اتفاقی خوفناک؛ 
بلکه هواپیمایی اســت که برای پرواز از 
زمین بلند می شود. انواع و اقسام مشکلات 
را به واسطه همســایگی فرودگاه تجربه 
کرده اند. اخیرا نیز این همسایگی مشکل 

جدیدی را برایشان به وجود آورده است. 
ساکنان شــهرک کاظمیه در منطقه21 از 

این پرنده های آهنین غول پیکر گله دارند؛ 
چراکه همسایگی با طیاره ها اخیرا باعث 
شده نتوانند آنطور که صرفه اقتصادی دارد، 
ملک شان را نوسازی کنند. یکی می گوید 
پســرم می خواهد ازدواج کند و مشکل 
مســکن دارد و تراکم زمین من هم برای 
ساخت وساز کم شده، دیگری از فرسودگی 

شدید خانه اش ناراضی است و برایش هم 
نمی صرفد که ملکش را بســازد. درواقع 
قانون و طرح تفصیلی از سال های گذشته 
به ســاکنان این محله تا 5طبقه هم اجازه 
ساخت داده است؛ اما فرودگاه با تصمیم های 
جدید خود مانع بزرگی را برای نوســازی 

املاک این شهروندان ایجاد کرده است. 

فرناز محمدزادهدر شهر
روزنامه نگار

فرودگاه مهرآباد موانعی را برای ساخت وساز در شهرک کاظمیه ایجاد کرده است

 دردسر جدید مهرآباد  دردسر جدید مهرآباد 
برای همسایگانبرای همسایگان

دولت

شایعه سازان رسوا شدند
 تکذیب قطع درختان در بوستان ها  توسط

 رئیس سازمان حفاظت محیط زیست

علی سلاجقه، رئیس سازمان حفاظت محیط زیست با اشاره 
به وضعیت حفظ درختان تهران گفت: بنده به عنوان مسئول 
محیط زیست کشــور می گویم که در پارک لاله و قیطریه در 
حوزه محیط زیستی هیچ گونه قطع درختی انجام نشده است.

به گزارش همشــهری، طی هفته های اخیر شایعاتی مبنی 
بر قطع درخت در پارک های تهــران در فضای مجازی و از 
سوی برخی رسانه ها منتشر شــده تا این طور به شهروندان 
القاء کنند که شــهرداری تهران به دنبال قطع درخت است. 
ابتدا اذهان عمومی را با شایعه قطع درخت با هدف ساخت 
مسجد در بوستان قیطریه مشوش کردند و پس از آن شایعه 
قطع درختان بوستان لاله را ســر زبان ها انداختند. هر روز 
خبری در فضای مجازی منتشر می کنند و گاهی عکس های 
سال1397 را به جای سال1403 جا می زنند تا تصور قطع 
درخت در تهران قوت بگیرد. این در حالی است که شهرداری 
تهران بارها تأکیدکرده که درختی را قطع نخواهد کرد و این 
اخبار را که بیشتر رویکرد سیاسی و مغرضانه دارد  تکذیب 
کرده است. در همین رابطه نیز رئیس سازمان محیط زیست 
واکنش نشان داده و تأکید کرده اســت که در بوستان های  
لاله و قیطریه درختی قطع نشده اســت. علی سلاجقه در 
جمع خبرنگاران گفت: بنده به عنوان مسئول محیط زیست 
کشور می گویم که در بوســتان های لاله و قیطریه در حوزه 
محیط زیستی هیچ گونه تخریب و قطع درختی انجام نشده 
اســت. او تأکید کرد: در محل ساخت مسجد پارک قیطریه 
اصلا درختی وجود ندارد که قطع شــود! در پارک لاله هم 

اتفاقی نیفتاده است.
اظهارات رئیس ســازمان محیط زیست در مورد قطع نکردن 
درخت توســط شــهرداری تهران خط بطلانی است بر تمام 
شایعاتی که طی هفته های اخیر توسط رسانه های غیرمعتبر و 
صفحات فیک نیوز مجازی منتشر شده بود. اما طی هفته های 
اخیر دروغ های بسیاری مبنی بر قطع درخت در تهران عنوان 

شده است که در ادامه به برخی از این موارد اشاره می کنیم.

چنارهای ولی عصر
دروغ: تصاویر گسترده ای از قطع درختان چنار 

در خیابان ولی عصر منتشر شد.

واقعیت: یک رسانه اصلاح طلب با انتشار عکس 
مربوط به  ســال 1397 که درست همزمان با 
مدیریت اصلاح طلبان در تهران بوده، ادعا کرده 
درختان چنار در سال 1403 قطع شده است. دروغی که در 

همان رسانه پیش از این منتشر شده بود.

پارک قیطریه
دروغ: قطع درختان کهنســال پارک قیطریه 

برای ساخت مسجد

واقعیت: در پــارک قیطریــه درختی قطع 
نمی شود، بلکه یک ساختمان قدیمی به مسجد 
بدل می شــود و به اقتضای نیاز پارک، ســایر 
ظرفیت ها هم درنظر گرفته می شود که به گفته شهردار تهران 

هیاهوها در این ماجرا بر سر هیچ است.

بوستان ستارخان 
دروغ: حصارکشــی و قطــع درختــان ضلــع 
شمال شرقی بوستان ستارخان برای ساخت مسجد 

واقعیت: حصارکشــی در این بوســتان برای 
جابه جایی مخزن آب وســط بوستان و برخی 
المان ها صورت گرفته بود و حتی یک درخت 

هم قطع یا جابه جا نشده است.

بوستان لاله 
دروغ: در 3هــزار مترمربع از بوســتان لاله 
حصارکشی انجام شده و درختان این محدوده 

قطع شدند.

واقعیت: بنا به درخواست مردم، آبنما، سرویس 
 بهداشــتی و بخش فرهنگی در پــارک اضافه 

می شود و هیچ درختی جابه جا و قطع نخواهد شد.

نکته مهم: 
در پایان: این تلقی که هرکجا حصار کشیدند به معنای خراب 
کردن است درست نیست. حصار کارگاهی برای این  است 
که برخی اصلاحات صورت بگیرد و ممکن اســت تنها در 
بخش هایی این اتفاق رخ دهد و به معنای تغییر کلی نیست. 

تصور غلط این است که حصار به معنای قطع درخت است.


